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Voorwoord

Beste vrienden van De Bolster, 

Wat een mooie start van het zadenseizoen! In de afgelopen 12  
maanden realiseerden we een omzetgroei van maar liefst 17% ten 
opzichte van de periode ervoor. Na de roerige coronajaren staat alles 
nu weer op de rit en de veredelaars werken onverstoord door aan hun 
veredelingsprogramma’s. Dat moet ook wel, want onze ambities voor 
de toekomst zijn groot: in 2035 met 10 gewassen toonaangevend zijn 
op de biologische zadenmarkt. 

Groei  door n ieuwe rassen 
De groei in de eerste drie maanden van 2025 belooft in ieder geval 
veel goeds; we gaan in een mooie stabiele lijn omhoog. Mede  
dankzij onze nieuwe phytophthora-resistente tomatenrassen die 
enthousiast worden ontvangen. Niet alleen door professionele  
tuinders met ongestookte kassen, maar ook door moestuiniers. 
Nu is het wachten op de resultaten van de proefteelten met de  
paprika-onderstam. We hopen hiermee niet alleen de biotelers,  
maar ook de gangbare telers een oplossing te bieden tegen de nieuwe 
fusarium-stam die voor uitvalproblemen zorgt.
Voor ons zijn dit soort resultaten echt de kersen op de taart. We willen 
als bedrijf onderscheidend zijn en hoogwaardige biologische zaden 
produceren waarmee we telers uit de brand helpen. 

Onze Seed-X sorteermachine waar Patrick in deze nieuwsbrief over 
vertelt, draagt daar een steentje aan bij. Net als de verwarmde kas 
in Heerde die we binnenkort in gebruik nemen. Met deze nieuwe  
aanwinst kunnen we onze veredelingsprogramma’s versnellen en  
uitbreiden en de productiemogelijkheden verbeteren. En dat onder 
andere dankzij jou als coöperatielid. 

Jaarc i j fers 2024
De accountant is momenteel druk bezig met het opstellen van de jaar-
cijfers over 2024. In de zomereditie delen we – net als vorig jaar – een 
overzicht van de belangrijkste cijfers, samen met een update over de 
eerste maanden van 2025.

Nieuws over cert i f icaten 
We zijn nu iets meer dan twee jaar een coöperatie en het heeft ons 
als bedrijf zoveel opgeleverd. Maar niet alleen ons. Ik vind het mooi 
om te zien dat op het investeringsplatform Broccoli langzaam maar 

Een ambitieus bedrijf 
met groeizame plannen 
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zeker een minibeurs ontstaat waar certificaten van De Bolster worden  
verhandeld. Goed nieuws voor de mensen die destijds achter het net 
visten, maar ook voor degenen die hun geld nu voor andere zaken 
nodig hebben. Wil jij certificaten kopen of juist verkopen? Neem dan 
eens een kijkje op het prikbord van Broccoli. Dit alles laat zien dat deze 
manier van bedrijfsopbouw werkt. We hopen uiteindelijk dat andere 
middelgrote bedrijven zich door ons laten inspireren.  

Samenwerken loont 
Andersom laten we ons ook graag inspireren. We werken daarom 
regelmatig samen met andere zaadbedrijven. Zo bieden we nu ook 
zaadsortering- en schoning aan als dienst aan bedrijven. Door op 
deze manier met anderen samen te werken ontstaan mooie kruis-
bestuivingen: nieuwe projecten zien het licht en we doen ideeën op 
waardoor we blijven innoveren. Al deze investeringen zien we soms 
pas na jaren terug, want in de zaadsector is het geen kwestie van 
quick wins. Maar ik kijk met vertrouwen naar de toekomst. De markt is 
ons gunstig gezind en zit in de lift. De webshops die onze zaden in hun 
eigen kleinverpakking verkopen, slaan nieuwe voorraden in en we zien 
de bestelde volumes stabiliseren. Die tien toonaangevende gewassen 
komen er wel. In de natuur heeft niets haast en komt alles precies op 
het juiste moment tot bloei. 

Met vriendelijke groet, 

Frank Vosselman
Algemeen Directeur
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Wat in 2016 begon als een eenmansbedrijf op een zolderkamertje in 
Amsterdam groeide uit tot een florerend bedrijf met 25 medewerkers. 
Naast biologische kamer- en tuinplanten verkoopt Sprinklr sinds 
een paar jaar ook biologische zaden, van De Bolster. “Een bewuste  
keuze”, vertelt medeoprichter Liedewij Loorbach. 

Steden vergroenen en mensen daarbij helpen met ‘goed groen’. 
Dat was wat oprichter Suzanne van Straaten, wonend in een  
Amsterdamse buurt met veel grijs, wilde toen ze in 2016 startte  
met Sprinklr. Al snel kwam ze er tot haar verbazing achter dat er 
ontzettend veel pesticiden gebruikt worden in deze sector. Dat groen 
wilde ze niet verkopen. Een half jaar later sloeg ze de handen ineen 
met Liedewij Loorbach en samen startten ze met het online verkopen 
van biologische tuinplanten en bloembollen. 

“Wij willen de markt voor 
biologisch vergroten” 

Klant aan het woord
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Lastige start
Liedewij vertelt: “Negen jaar geleden was die online verkoop van  
biologische planten nog een niche waaraan velen zich niet waag-
den. Het aantal SKAL-gecertificeerde kwekers was en is nog steeds  
relatief klein in Nederland. Het waren dan ook geen makkelijke eerste 
jaren. En toen kwam COVID en ging half Nederland aan het tuinieren. 
Dat heeft ons financieel over een hobbel geholpen. Ook de aandacht 
die er de laatste jaren in de media is voor het pesticidegebruik in de 
sierteelt gaf ons bedrijf een boost.” 

Zaden van De Bolster
De keuze voor De Bolster als hun leverancier van biologische  
zaden was destijds snel gemaakt. Liedewij: “Het is een fijne SKAL- 
gecertificeerde partij voor kleinere ondernemers om mee samen te 
werken, een heel sympathiek bedrijf. Ze hebben genoeg aanbod 
voor de siertuin, waar de meeste van onze klanten toch voor komen.  
Ik heb altijd contact met Iris en dat is een leuk mens met wie ik  
goede gesprekken heb. Die samenwerking verloopt heel soepel. 
Afgelopen november hebben we 25.000 zadenzakjes besteld,  
waaronder goudsbloem, Oost-Indische kers, maar ook peper en 
courgette.” 
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Pesticiden zijn niet nodig 
De keuze voor biologische planten én zaden is voor Liedewij een heel 
logische. “Alle duurzame zaken in de wereld gaan me enorm aan 
het hart, het gebruik van pesticiden is daar één van. Ik begrijp niet  
waarom we dit toestaan in de sierteelt, het is helemaal niet nodig. 
Een bedrijf als De Bolster is daar het levende bewijs van. 
Waar ik moeite mee heb is dat de overheid allerhande subsidies  
uitdeelt om te onderzoeken of en hoe er minder pesticiden gebruikt 
kunnen worden, bijvoorbeeld door gangbare bollentelers. Terwijl 
het helemaal zonder pesticiden kan. De burger betaalt al voor de  
gevolgen van het gifgebruik door bedrijven. En dan moet de burger 
ook nog gaan betalen om de bedrijven die daar jaren winst mee  
hebben gemaakt te helpen wat minder gif te gebruiken? Bizar.
Ik raak er gefrustreerd van, maar tegelijkertijd geeft het me ook  
energie om de biologische markt groter te maken en de biologische 
kwekers en zaadveredelaars te steunen. Ik zie dat echt als onze rol.” 

Op naar 100% biologisch 
Met Sprinklr gaat het goed; het bedrijf van Suzanne en Liedewij is 
met ongeveer 30% gegroeid ten opzichte van vorig jaar. Dat stemt  
Liedewij hoopvol. “Mijn grote wens voor de toekomst is sierteelt 100% 
bio, net zoals dat de missie van De Bolster is voor de landbouw. Dat 
vind ik ook zo tof aan De Bolster. De EU wil de biologische landbouw 
gaan opschalen en zij zeggen dan gewoon: we gaan ervoor zorgen 
dat niemand straks kan zeggen dat ze niet aan bio zaden kunnen 
komen. Dat vind ik superstoer en een prachtige rol.” 
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Winterse rust in onze voortuin
De uitgedroogde stengels van de Dropplant (Agastache foeniculum) vangen 
het zachte ochtendl icht bi j  De Bolster.  Nog even genieten we van hun mooie 
winterse structuur,  voordat ze plaatsmaken voor f r isse,  jonge ui t lopers.
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1,7 hectare groot is de kas van De Bolster in Oene, een dorpje 
vlak naast Epe waar het hoofdkantoor zit. Omringd door tomaten,  
paprika’s en komkommers, is dit voor teamleider en plantenfanaat 
Aafke Valk een heerlijke plek om te werken. 

Hoewel er op het terrein van het hoofdkantoor in Epe demokassen 
staan met daarin ook gewassen voor veredelingsprogramma’s, 
gebeurt veel werk in de koude kas ‘Rozenkamp’ in Oene. Binnen-
kort komt er nog een verwarmde kas in Heerde bij. In deze kassen 
worden de gewassen gekweekt voor de zaadproductie. Er zijn  
allerlei gewassen te vinden in de enorme kas Rozenkamp: paprika’s,  
komkommers en tomaten, maar ook pompoenen, sla, wortels en  
verschillende kruiden. De kas wordt sinds december vorig jaar  
gerund door teamleider Aafke, die haar ei hier helemaal kwijt kan. 

“De kas is de perfecte 
plek om te werken met 
planten én mensen”

Op de werkvloer
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Geen dag is hetzelfde 
Na haar opleiding bio-dynamische landbouw werkte Aafke jarenlang 
bij verschil lende bedrijven in binnen- en buitenland. Tot ze vier 
jaar geleden een vacature voor assistent teamleider zag bij De 
Bolster. “Toch wel even wat anders dan groente telen”, vertelt 
ze. “Ik leerde bij De Bolster op een andere manier naar planten 
te kijken. Waar ik in de groenteteelt gewend was om zo goed  
mogeli jk voor de planten te zorgen, moet ik ze nu soms bewust 

stress geven. Door ze net wat droger te laten staan bijvoorbeeld, 
zodat ze zaad aanmaken. Omdat er zoveel verschil lende  
gewassen in de kas staan en je de natuur niet alti jd kunt sturen,  
is geen dag hetzelfde. Heerli jk vind ik dat. Ik vind het ook 
super interessant om te kijken wat voor invloed kleine ingrepen  
hebben op de plantengroei, zoals het aanpassen van de hoeveel-
heid water, het klimaat in de kas en de wijze van snoeien. Sinds  
december vorig jaar ben ik doorgestroomd naar de functie van 
teamleider.” 
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Hoogseizoen 
In het hoogseizoen geeft Aafke leiding aan een team van zo’n zeven 
tot tien tijdelijke werknemers. Ze zorgt dat de teelten goed verlopen, 
heeft overleg met de teeltmanagers en veredelaars en maakt werk-
planningen. Er moet in die periode van alles gebeuren, zoals tomaten 
dieven, blad snijden en de zaden oogsten. Het meeste werk is  
echter het bestuiven van de tomaten, paprika’s en komkommers 
om zo zaad van hybride rassen te produceren. Aafke: “Dit gebeurt  
volledig handmatig, een enorm priegelwerk. Ik vind het heel leuk om te 
kijken wie van de werknemers voor welk werk geschikt is. De een heeft 
megaveel geduld en concentratie en is geknipt voor het bestuiven. 
De ander komt beter tot zijn recht bij het snoeien. Voor mij is de kas 
een perfecte plek om te werken met planten én mensen.” 

Winter: voorbereiden op de lente 
Ook in het winterseizoen heeft Aafke genoeg te doen. De tijdelijke 
werknemers zijn dan weg, maar dat betekent niet dat het werk 
stilligt. Er staan dan groenbemesters in de kas; Japanse haver en 
een vlinderbloemige. Aafke: “We willen dat de bodem ook in de  
winter levendig wordt gehouden. Door groenbemesters te zaaien,  
blijft de bodem actief. De groenbemesters zijn voeding voor de 
bodem en komen in het seizoen beschikbaar voor de gewassen. In 
februari hebben we de haver kortgemaaid en ondiep ingewerkt in 
de bodem. In maart zijn de tijdelijke werknemers weer gestart en  
hebben we compost en rundermest verspreid, zodat de gewassen 
die er straks in april ingaan genoeg voeding hebben voor het nieuwe 
teeltseizoen. We zijn er klaar voor!”
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Drukte op de orderafhandeling
Duizenden moestuiniers en biotuinders bestel len hun zaden voor het  
n ieuwe seizoen. Vooral  onze zorgvuldig samengestelde zadenpakketten,  
zoals deze eetbare bloemen, z i jn populair  vanwege het gemak en de  
doordachte select ie – ideaal  a ls cadeau of om direct aan de s lag te gaan.

11



D E  B O L S T E R  N I E U W S  V O O R J A A R  2 0 2 5

Twee jaar geleden kocht De Bolster een gloednieuwe 
zaadsorteermachine om de kwaliteit van de tomaten- en 
paprikazaden naar een nóg hoger niveau te tillen. Mede- 
oprichter Patrick Hoogendoorn vertelt hoe deze investering 
nu al zijn vruchten afwerpt. 

“Met de sorteermachine  
helpen we ook andere  
bedrijven” 

Innovatie
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Blijven innoveren, dat is voor De Bolster heel belangrijk. Als je klein 
bent, moet je slim zijn. Met de aankoop van de zogenoemde Seed-x 
sorteermachine haalde De Bolster het nieuwste van het nieuwste  
in huis: een sorteermachine die elk zaadje afzonderlijk scant op 
afwijkingen. Voldoet het zaadje niet aan de hoge kwaliteitseisen, dan 
wordt het zonder pardon van de band geblazen.
“De machine werkt op basis van artificial intelligence”, vertelt Patrick. 
“We beginnen met zes trays, waarbij we in elke cel een zaadje  
zaaien. Na drie weken beoordelen we de zaailingen: welke zijn 
goed en welke niet? Vervolgens voeren we dat in de machine in, die  
hiervan leert en het algoritme aanpast. Hierna kunnen we de hele 
partij zaden door de machine laten scannen. Op één werkdag  
vliegen er zo’n 1.700.000 zaden door de machine heen.” 

Service aan andere bedrijven 
De sorteermachine is een extra methode om de kiemzekerheid 
en uniformiteit van de zaden te verhogen. Het is geen goedkope  
investering. Daarom gebruikt De Bolster hem voor nu alleen voor 
de high end tomaten- en paprikarassen voor telers. Patrick gaat 
verder: “Dankzij onze coöperatieleden en hun investering hebben 
we deze machine vervroegd kunnen aanschaffen. Iets wat voor 
een relatief klein bedrijf als dat van ons geweldig is. Omdat we de  
volledige capaciteit van de machine nog niet gebruiken, bieden we 
nu zaadschoning- en sortering aan andere kleinere bedrijven aan.  
Ja, ook aan concurrenten. Maar we moeten elkaar als kleinere  
spelers op de markt helpen, dat is onze kracht. Ik vind het mooi dat 
wij die pioniersrol pakken.” 

GSPP-certificaat 
In april/mei van dit jaar zet De Bolster nog een stap die hun positie 
op de zadenmarkt verhoogt: dan hoopt het bedrijf het Good Seed 
and Plant Practices (GSPP)-certificaat te ontvangen. Dit certificaat 
is door tomatenleveranciers in het leven geroepen na het verschij-
nen van een tomatenziekte die grote financiële gevolgen heeft. Door 
‘schoon’ te werken kunnen bedrijven als De Bolster deze ziekte  
voorkomen. Patrick: “We hadden hier zelf al veel protocollen voor, 
maar met dit certificaat komt er nog een extra stukje zekerheid bij. 
Op deze manier blijven we onszelf als bedrijf constant verbeteren.” 
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Geen chemie,  
maar slimme machine 
Wensen voor de toekomst heeft Patrick genoeg: een 
extra Soortelijk Gewicht (SG)-tafel om zaden op te 
schonen, een grote mantel om op lengte van zaden 
te kunnen sorteren en de capaciteit van de droge  
ittebehandeling vergroten. Verder blijft De Bolster  
constant kijken naar nieuwe technieken. “De kwali-
teits eisen voor biologische zaden wordt steeds hoger 
en wij willen laten zien dat er zonder chemie veel  
dingen mogelijk zijn. Het zou geweldig zijn als er  
uiteindelijk voor elk probleem een slimme machine 
is die het oplost, zonder chemie. Biologisch is nu  
misschien nog het kindje van de volwassen markt, 
het mooiste is als dat kindje ook volwassen wordt en  
dat biologisch de standaard wordt. Ik geloof erin  
dat we een heel eind kunnen komen.” 
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Wij dromen 
van een wereld met 

toekomstbestendige
landbouw

Daarvoor werken wij aan
100% biologische zaden
Gezond voor de makers, 

voor de eters en voor  
de planeet
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